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   مصطفي شاه كرمي
مديركل مطبوع�ات و خبرگزاري هاي داخلي 
در حال�ي از پرداخ�ت ۲۱ ميلي�ارد توم�ان 
يارانه به رس�انه ها خبر داد كه ب�ه گفته وي از 
9هزار و 300 رس�انه داراي مجوز، 4 هزار و ۲00 
رس�انه تنها مجوز خود را از هيئ�ت نظارت بر 
مطبوعات گرفته اند و عملًا غيرفعال هستند. 
نخستین نشست خبري سیدمحمدرضا دربندي، 
مديركل  مطبوع��ات و خبرگزاري ه��اي داخلي 
وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي پس از گذشت 
شش ماه از پذيرش اين مسئولیت ديروز در محل 
اين معاونت برگزار ش��د. دربندي در ابتداي اين 
نشست مطبوعاتي كه حكم معارفه وي به اهالي 
رسانه را داشت، ضمن تبريك روز خبرنگار به ارائه 
آماري از وضعیت رسانه هاي ايران در حال حاضر 
پرداخت و گفت: تا به امروز 9 هزار و 300 رسانه از 
هیئت نظارت بر مطبوعات، مجوز گرفته اند كه از 
اين تعداد ۷ هزار مورد رسانه هاي مكتوب و 2 هزار 
و 300 مورد رسانه هاي برخط )آنلاين( هستند. 

به گفت��ه مديركل مطبوع��ات و خبرگزاري هاي 
داخلي از 2 هزار و 300 رسانه برخط داراي مجوز، 
حدود هزار رسانه غیرفعال هستند و از هزار و 300 
رسانه ديگر، 30 رسانه در قالب خبرگزاري و مابقي 
در قالب پايگاه هاي خبري فعالی��ت دارند. البته 
دربندي تعداد خبرگزاري هاي ايران را معادل كل 
خبرگزاري هاي موجود در اتحاديه اروپا اعلام و آن 

را به عنوان نكته اي منفي قلمداد كرد. 
مديركل مطبوع��ات و خبرگزاري ه��اي داخلي 
وزارت ارش��اد همچنین گفت: از ۷ هزار رس��انه 
مكت��وب داراي مجوز تنها 3 هزار و 800 رس��انه 
فع��ال هس��تند و 3 ه��زار و 200 رس��انه ديگر 
غیرفعالند. از میان رس��انه هاي فع��ال هم هزار و 
۷00 رس��انه با دوره انتشار هفتگي و دوهفتگي و 
هزار و 900 رسانه با دوره انتشار ماهانه، دوماهانه، 
فصلي و س��الانه و مابق��ي هم با عن��وان روزنامه 
فعالیت مي كنند. وي تعداد روزنامه هاي ايران را 
هم بیشتر از میانگین  جهاني اعلام كرد و گفت: در 
كش��وري مانند آلمان 120 روزنامه، كانادا 100 
روزنامه، هند 80 روزنامه و چین با جمعیتي تقريباً 
1/5 میلیاردي حدود هزار روزنامه وجود دارد. از 
حدود 3 هزار و 800 رس��انه مكتوب، 350 مورد 
نشريات ورزشي، ۷5 مورد نشريات حوزه كودك 
و نوجوان، 10 نش��ريه با زمینه مسائل معلولان، 
100 نشريه با زمینه هنري، سینمايي و ادبي، 90 
نشريه با زمینه خانواده و س��رگرمي و 12 نشريه 
مربوط به اقلیت هاي مذهبي است. همچنین به 

گفته اين مقام مس��ئول در معاونت مطبوعاتي از 
حدود 3 هزار و 800 رسانه مكتوب كشور، مديريت 
هزار و 400 مورد از آنها برعهده بانوان است كه رقم 
قابل توجهي است. همچنین مديران مسئول 150 

رسانه كشور اهل سنت هستند. 
ارائ��ه آم��ار تع��داد رس��انه هاي داراي مج��وز و 
البته غیرفعال در حوزه رس��انه اي كش��ور با عدد 
4 هزار و 200 مورد از س��وي مديركل مطبوعات 
و خبرگزاري ه��اي داخلي نش��ان دهنده اوضاع 
بي سروسامان و يك الیگارشي رسانه اي با تساهل 
و تسامح هاي مسئولان وزارت ارشاد است. وقتي 
دربندي رقم 21 میلیارد تومان يارانه پرداختي به 
رسانه ها را اعلام مي كند به خوبي روشن مي شود 
كه چرا عده اي ب��راي اخذ مجوز يك رس��انه ولو 

گاهنامه و سالنامه، سرودست مي شكنند. 
بح��ث ارز دولتي اختصاص يافت��ه جهت واردات 
كاغذ به كشور و ايجاد بازارس��یاه خريد و فروش 
كاغذ، آن هم با قیمت هايي نجومي و سرسام آور 
يكي از رانت هايي اس��ت كه برخي مديران فاسد 
مي توانند صرفاً با گرفتن مجوز يك رس��انه براي 
همفكران و همپالگي هايشان ايجاد كنند. در حالي 
كه مديركل رسانه هاي داخلي معاونت مطبوعاتي 
وزير ارش��اد از اختصاص ارز دولتي براي واردات 
كاغذ خبر مي دهد، احمد ش��ريفان نايب رئیس 
اتحاديه كاغذ و مقوا با بیان اينكه تا زماني كه دولت 
كاغذ وارد كف بازار نكند، نمي تواند آن را كنترل 
كند، می گويد: در حال حاضر هر بند كاغذ حدود 
150 تا 160 هزار تومان خريد و فروش مي شود، 
ولي قیمت بايد 90 تومان باشد. تمامي اين موارد 
به اقتدار دولت برمي گردد، اما عدم اقتدار دولت در 

اعمال قانون مشكل ايجاد كرده است. 
ش��ايد ترجمان بهتر و دقیق ت��ر اصطلاح »عدم 
اقتدار دولت« كه از سوي ش��ريفان مطرح شده، 
همان دلال بازي هاي رانتخ��واران تحت حمايت 
برخي جريانات باش��د. البته س��ازمان بازرسي و 
تعزيرات حكومتي وارد میدان ش��ده اند تا جلوی 
فساد در عرصه كاغذ و نفع سودجويان را بگیرند، 

اما همچنان متقاضیان كف بازار دستشان از كاغذ 
خالي است. شنیده ها حاكي از آن است كه حاشیه 
شهرها و بنگاه هاي خصوصي تمامي كاغذ ها را در 
خود جاي داده اند و اين تدبیري اس��ت كه تجار 
براي مخفي نگاهداش��تن كاغذ از چشم سازمان 
بازرس��ي انديش��یده اند. در واقع خريد و فروش 
كاغذ به ندرت انجام مي ش��ود، تجار هم اجناس 
خود را از شهر خارج و در مخفیگاه ها و بنگاه هاي 
خصوصي بي نام مخف��ي كرده اند. اغلب تجار اين 
كار را براي عدم دسترسي بازرسان انجام می دهند 
تا از چشم بازرسي دور بماند. سازمان تعزيرات در 
حال بازرسي است، از اين رو بس��یاري كاغذها را 
مخفي كرده اند، حتي برخ��ي تجار جنس را وارد 
تهران نمي كنند، بلكه در مسیر بندر در بنگاه هاي 
اصفهان، يزد و حت��ي در بندر جن��س را مخفي 

مي كنند تا پس از فروش وارد تهران كنند. 
ش��ايد اگر در ادامه به برخ��ي رانت هاي جانبي و 
تسهیلاتي كه براي كلیه رسانه ها و از جمله همین 
4 هزار و 200 رس��انه غیرفعال اشاره شود، بتوان 
زواياي تاريك ديگري از اي��ن مجوزها و اقدامات 
زيرپوس��تي برخي افراد را در زير نور روشنگري 
قرار داد. شايد رانت ارزي ايجاد شده براي واردات 
كاغذ يكي از دست به نقد ترين مؤلفه بخش هاي 
جذاب گرفتن مجوز رس��انه باش��د، اما استفاده 
ابزاري از داش��تن امتیاز انتشار يك رسانه در ايام 
انتخابات بیشتر از قبل خودنمايي مي كند. برخي 
از افراد داراي رابطه معمولاً در چنین ايامي با ارائه 
پیشنهادات نجومي و به اصطلاح خیلي چرب سعي 
در واگذاري، اجاره و حتي فروش امتیاز رسانه شان 
دارند. يكي ديگر از تسهیلاتي كه صاحبان امتیاز 
رسانه از آن بهره مند هستند، مجوز ورود به طرح 
ترافیك اس��ت كه همین افراد بنا بر تعداد طرح 
ترافیك اختص��اص يافته به رسانه ش��ان )كه بر 
اساس روزنامه، هفته نامه و ماهنامه بودن متفاوت 
اس��ت(، با مبلغ يك دهم كل مبلغ واقعي آن، بنا 
بر برخي اخبار و اظهارات ش��كل گرفته پیرامون 
آن، اقدام به واگذاري، اج��اره يا فروش طرح هاي 
ترافیك 100هزار توماني شان به قیمت هايي حتي 

بالاتر از 10 میلیون تومان مي كنند. 
»اقتدارش��كن« بودن چنی��ن اظهاراتي از س��وي 
مديركل مطبوعات داخلي براي مس��ئولان ارش��د 
دولتي وقتي بیش��تر ش��ده و در قامت »خودزني« 
مي ت��وان ق��رار داد كه چه بس��ا برخ��ي از همین 
رس��انه هايي كه از سوي وزارت ارش��اد به اصطلاح 
فعال قلمداد مي ش��وند، صرفاً جه��ت جلوگیري از 
اعمال ماده 16 قانون مطبوعات)تأيید شده در تاريخ 
13۷9/2/۷ از سوي شوراي نگهبان( بر رسانه هايشان 
اقدام به انتشار يك شماره در هر ماه مي كنند. عنوان 
و اعتراف به اين بي سروس��اماني در حوزه رس��انه و 
مطبوعات كه به واقع يك الیگارش��ي به تمام معنا 
در رابطه با رس��انه هاي قانون گريز است، گوشه اي 
از برخي مس��ائل پشت پرده رس��انه هايي است كه 
خودش��ان را نه تنها در برابر ملت، بلكه در پیشگاه 
قانون نیز پاس��خگو نمي دانند. لذا ترس��یم چنین 
فضاي به ه��م ريخته و كم فروغ��ي در حوزه اجراي 
قانون، آن هم براي مسئولاني كه داعیه دار ژنرال و 
حقوقدان بودن هستند، قطعاً بر شاخه نشستن و بن 
بريدن است. بديهي است كه ملزم كردن صاحبان 
امتیاز رسانه ها در تعهد داشتن به قانون و نیز پالايش 
رسانه هاي غیرفعال باعث جلوگیري از رانتخواري و 

الیگارشي رسانه اي خواهد شد.

بح��ث ارز دولتي اختص��اص يافته جهت 
واردات كاغذ به كش��ور و ايجاد بازارسياه 
خريد و فروش كاغذ، آن هم با قيمت هايي 
نجومي و سرس��ام آور يكي از رانت هايي 
اس��ت كه برخي مديران فاس��د مي توانند 
صرفاً با گرفت��ن مجوز يك رس��انه براي 
همفكران و همپالگي هايشان ايجاد كنند

مسئله شبهه رسانه هاي مجوزدار غيرفعال
 مديركل مطبوعات داخلي ارشاد از وجود 4۲00 رسانه مجوزدار غيرفعال و ۲۱ ميليارد تومان يارانه

به مطبوعات خبر داد

    فرزين ماندگار
 در نشست نقد و بررسي مستند »فروشنده ۲ «به جاي خالي 
س�وژه هايي از اين دس�ت براي ساخت مس�تند در سينما و 
تلويزيون اشاره شد و اينكه فضاي رسانه اي كشور هنوز از آثاري 
كه نسبت به اعتماد به غرب هشدار مي دهد، حمايت نمي كند. 
به گزارش »جوان«، صدوبیست ودومین برنامه سینما روايت كه 
سومین قسمت از فصل جديد اين برنامه نیز بود، به نقد و بررسي 

مستند »فروشنده 2« اختصاص داشت. 
در ابتداي اين نشست، محس��ن حاج كرمي، تهیه كننده مستند 
»فروشنده 2« با اشاره به محتواي اثر و دلیل ساخت فروشنده 2 به 
عنوان دنباله اي بر »فروشنده 1« كه در ارتباط با توافق هسته اي و 
برجام بود، گفت: آرزوي تیم تولید ما پیش از ساخت اين اثر آن بود 
كه اي كاش آنچه در اين مستند مي گويیم، به حقیقت تبديل نشود! 
اما هر چه جلوتر رفتیم، متأس��فانه ديديم كه همان اتفاقي كه در 
ماجراي برجام براي كشور ما پیش آمد، دقیقاً در حال تكرار شدن 
در موضوعات ديگر از جمله صنعت موشكي است. وي افزود: باور 
اين موضوع سخت است كه ما در عرض چند سال دو بار دقیقاً يك 
اش��تباه را تكرار كنیم و در اين ش��رايط به نظرم مي آيد كه نقش 
نخبگان كشورمان در اين اوضاع بسیار مهم تر است و تاريخ در آينده 
از عملكرد امروز آنها سؤال مي پرس��د؛ آنچنان كه ما امروز نسبت 
به اينكه چگونه ممكن اس��ت در برهه اي از تاريخ عهدنامه هايي 
همچون تركمنچاي امضا شود، متعجب مي ش��ويم و درباره آن 
سؤال مي پرسیم. شايد ما هم در آينده مورد شماتت قرار بگیريم 
كه چرا در اين زمان نسبت به اين موضوع بي تفاوت بوديم و حرفي 

درباره آن نزديم. آرش فهیم، منتقد سینما نیز در اين برنامه با اشاره 
به محتواي اين اثر گفت: من با ديدن اين فیلم هم خوشحال شدم 
و هم ناراحت! خوش��حال از اينكه عرصه مستندسازي كشورمان 
تا اين حد به پويايي رسیده و مستندسازهايي كه در حال كار در 
حوزه هاي اجتماعي و سیاسي هستند، به نگاهي عمیق نسبت به 
لايه هاي مختلف جامعه رسیده اند و از سوي ديگر ناراحت شدم، به 
اين دلیل كه چرا مطال��ب مهمي كه در مس��تندهايي همچون 
»فروش��نده 2« مطرح مي ش��ود، هیچ وقت در آثار سینمايي يا 
سريال هاي تلويزيوني ديده نمي شود. وي افزود: مستند فروشنده 
2 رويكردي افشاگرانه و جسورانه دارد و از اين نظر كه نیمه پنهان 
خیلي از مسائل را بیان مي كند، اثر قابل توجه و ارزشمندي است. 
اين مس��تند علاوه بر اينكه توانس��ته س��رنخ هايي را در برخي از 
موضوعات مهم به مخاطبان خود بدهد، قابلیت آن را دارد كه به 
عنوان يك سند براي نسل هاي آينده مورد استفاده قرار بگیرد كه 

اين خود نشان دهنده قوت پژوهش اثر است.

در نشست نقد و بررسي مستند »فروشنده۲« در سينما روايت مطرح شد

دلايل ديده نشدن مستند »فروشنده۲«

امرالله احمد جو در گفت و گو با »جوان« :

 3 گروه به صورت مجزا 
ديالوگ های »سلمان« را می نويسند

   محمدصادق عابديني
امرالله احمدج�و، نويس�نده و كارگردان نام آش�ناي 
تلويزي�ون ك�ه در پ�روژه تلويزيون�ي حض�رت 
س�لمان فارس�ي، يكي از نويس�ندگان ديالوگ هاي 
اي�ن مجموع�ه تلويزيون�ي اس�ت، در گفت وگ�و 
ب�ا »ج�وان« درب�اره رون�د ن�گارش فيلمنام�ه 
اي�ن س�ريال توضيح�ات بيش�تري داده اس�ت. 
جناب احمدج�و، وضعيت ن�گارش فيلمنامه 
سريال »سلمان فارسي« به كجا رسيده است؟

من فقط در بخش نگارش ديالوگ هاي س��ريال و نگارش 
گفت و گو ها كار مي كنم و ش��كل نهايي فیلمنامه را خود 
داوود میرباقري خواهد نوش��ت. من يك بار به طور كامل 
آن بخش را نوش��ته و به میرباقري دادم و اكنون در حال 
بازنويسي مجموعه هس��تم، البته به غیر از من، دو گروه 
ديگر هم دارند براي اين سريال ديالوگ نويسي مي كنند. 

آن دو گ�روه ديگ�ر ش�امل چ�ه هنرمنداني 
مي شود؟

اين را نمي دان��م و از داوود ]میر باقري[ هم نپرس��یده ام، 
من كار خودم را مي كنم و آنها هم كار خودش��ان را انجام 
مي دهن��د و در نهاي��ت داوود با س��لیقه خ��ودش از اين 

ديالوگ ها استفاده مي كند. 
آن دو گ�روه ك�دام بخش ه�اي س�ريال را 

ديالوگ نويسي مي كنند؟
آنها هم مثل من همه سريال را ديالوگ نويسي مي كنند. 

اين تعدد نوع نگارش ها براي آقاي ميرباقري 
كه قرار است فيلمنامه نهايي را بنويسند، كار 

را سخت نمي كند؟
نه. داوود خودش يك فیلمنامه نويس قوي است و وقتي 
چند نوع نگارش متن در اختیار داش��ته باش��د، مي تواند 
انتخاب هاي رنگارنگي انجام دهد و از يكي از اين متن ها يا 
تلفیقي از هر سه تاي آنها براي نگارش استفاده كند. داوود 

روي تك تك جملات فیلمنامه تأمل و سلیقه دارد. 
به بازنويسي ديالوگ ها اشاره كرديد، اين كار 
هم به خواسته آقاي ميرباقري انجام مي شود؟

 داوود حتي ت��ا لحظه اجرا ه��م دغدغه اي��ن را دارد كه 
ديالوگ ها زيباتر شود، او 30 س��ال است داستان سلمان 
را در ذهنش دارد و فكرش مش��غول آن است.  اين سريال 

چیزي مي شود شبیه عاش��قانه هاي پر از داستان ادبیات 
فارسي از جنس داستان هاي دلنشین هزار و يك شب. 

در ديالوگ نويس�ي ش�خصيت هاي س�ريال 
س�لمان، با ك�دام ي�ك از كاراكتر ه�ا ارتباط 

بيشتري برقرار كرديد؟
سريال س��لمان فارس��ي يكي از دلچس��ب ترين كارهايي 
اس��ت كه تاكنون انجام داده ام. س��ريال پر از ش��خصیت 
اس��ت، از كاراكترهاي اصلي مثل شخصیت سلمان گرفته 
تا كاراكترهاي فرعي كه در بعضي از موقعیت ها نقشش��ان 
بس��یار پر رنگ مي ش��ود. نمي توانم بگويم كدام يك از آنها 

برايم جذاب تر بوده است. 
بالاخره ب�ه عنوان نويس�نده، ش�خصيت ها 
در ذهن ش�ما ش�كل گرفته و با آنه�ا زندگي 

مي كنيد!
وقتي درباره شخصیت ها مي نويسم، باورش مي كنم، حتي 
اگر آن شخصیت يك خدمتكار باشد و كلام كوتاهي را بیان 
كند. اين طور نیست كه فقط با شخصیت اصلي سريال كه 
سلمان است، سمپاتیك داشته باشم. سلمان جاي خودش 

را دارد و باقي شخصیت ها هم جاي خودشان. 
به بازنويسي چندباره ديالوگ ها اشاره كرديد، 
اين موضوع باعث نمي ش�ود كه كار ديرتر به 

توليد برسد؟
خوشبختانه داوود خیلي سريع مي نويسد و دستش در نگارش 
فیلمنامه خیلي به راه است. همه هماهنگي ها درباره فیلمنامه 
انجام شده و احساس نمي كنم مشكلي درباره آن وجود داشته 
باشد. داوود مي تواند با ديالوگ هايي كه در اختیار دارد،  كار را 
به سرعت پیش ببرد. هم اكنون هم هر بخش از ديالوگ ها كه 

تكمیل مي شود ، به میر باقري مي دهم.

اصغر فردي درگذشت
اصغ�ر ف�ردي ادي�ب و پژوهش�گر اه�ل تبري�ز و از 
ش�اگردان مرح�وم ش�هريار ك�ه س�هم عم�ده اي در 
برگ�زاري س�الانه كنگ�ره ش�عر ش�هريار داش�ت، ب�ه 
دلي�ل ايس�ت قلب�ي در س�ن ۵۵ س�الگي درگذش�ت. 
به گزارش »جوان«، فردي در سال هاي گذشته بیشترين تلاش 
خود را در راستاي معرفي، تصحیح و تألیف آثاري درباره استاد 
شهريار گذاشته بود كه مهم ترين آنها به تصحیح و انتشار »ديوان 
صافي تبريزي«، »شهريار و انقلاب«، »تبريزيات« و »شورش  
ما« است. فردي همچنین در زمینه موسیقي نیز فعالیت داشت 

كه ماحصل آن، خلق چند اثر صوتي ادبي بوده است.

حكمت 36

كس�ی كه آرزوهايش طولانی 

اس�ت، كردارش نيز ناپس�ند 

است.

 حسين عليزاده: جشنواره موسيقي جوان
 مي تواند سمبلي براي تزريق اميد به جامعه باشد

   محمد صادقي
دوازدهمي�ن  داوران  هئي�ت  عض�و  علي�زاده  حس�ين 
جش�نواره موس�يقي ج�وان، برگ�زاري اي�ن جش�نواره را 
اميدآفري�ن و س�مبلي ب�راي حف�ظ روحي�ه امي�د دانس�ت. 
حسین علیزاده در نشست رسانه اي جشنواره موسیقي جوان گفت: اين 
جش��نواره را بايد به عنوان آينده فرهنگي و نه صرفاً موسیقي ببینیم، 
موسیقي با وجود مش��كلاتش پديده مهمي در جامعه است. علیزاده، 
با اشاره به تعداد زياد افرادي كه موس��یقي كار مي كنند، اذعان كرد: 
اگرچه تعداد شركت كنندگان در جش��نواره زياد است، اما نسبت به 
كل نوازندگان در ايران كم اس��ت و خیلي ها ترجیح مي دهند شركت 
نكنند، خودم ش��خصاً هیچ وقت در هیچ مسابقه اي شركت نكرده ام و 
نخواهم كرد. وي با اشاره به نام جشنواره موسیقي جوان گفت: امید و 
انرژي در نام جوان است و جشنواره ملي موسیقي جوان، انسان را جذب 
مي كند و ما از حضور جوانان سر ذوق مي آيیم. اين موسیقي دان ادامه 
داد: بايد به اين فكر كنیم كه چگونه مردم مي توانند، خوشحال باشند؟ 

چگونه امیدوار باشند؟ من در چشم شركت كنندگان در اين جشنواره و 
والدينشان امیدواري را مي بینم. ما بايد خودمان امید را بیافرينیم وگرنه 
كسي به ما آن را هديه نمي كند. آذين موحد، داور دوازدهمین جشنواره 
موسیقي جوان، نیز در س��خناني بیان داشت: فكر مي كنم، جشنواره 
جوان كارزار موسیقي است. آذين با تأكید بر اينكه بايد نگاه به موسیقي 
از عنوان اوقات فراغت خارج ش��ود، گفت: ما هنوز موفق نشده ايم كه 
جايگاه موس��یقي را در جامعه تبیین كنیم. امید دارم كه خبرنگاران 
عزيز با طرح مسائل جدي، موسیقي را به جايگاه واقعي اش سوق دهند. 
حمیدرضا اردلان، مدير بخش موسیقي نواحي دوازدهمین جشنواره 
ملي موسیقي جوان، با اشاره به رويكرد ملي اين جشنواره بیان داشت: 
من چندي پیش از محافل غیررسمي شنیدم كه برخي ها قصد دارند 
بخش موسیقي نواحي را از بخش هاي ديگر جشنواره قیچي كنند. اين 
موضوع قطعاً نبايد اتفاق بیفتد. هومان اسعدي، دبیر جشنواره موسیقي 
جوان درباره برگزاري دوازدهمین دوره از اين جش��نواره توضیح داد: 
نه تنها در ايران، بلكه در س��طح بین المللي جش��نواره اي با اين ابعاد 
وجود ندارد. زيرا علاوه بر حضور گس��ترده هنرمندان جوان، بیش از 
90 نفر هنرمند برگزيده موسیقي كشورمان در تركیب هیئت انتخاب 
و هیئت داوران با جشنواره همكاري مي كنند. علي ثابت نیا، مديرعامل 
انجمن موس��یقي نیز درب��اره روند برگ��زاري جش��نواره گفت: دوره 
جشنواره از اسفند سال 96 منتشر شد و تا چهارم تیرماه، 1 هزار 633 
نفر متقاضي حضور در جشنواره بودند. از اين بین 839 نفر در بخش 
موسیقي دستگاهي، 5۷1 نفر در بخش موسیقي نواحي و 233 نفر در 
بخش موسیقي كلاسیك متقاضي حضور بودند. در نهايت هم 594 نفر 

به بخش هاي مختلف راه پیدا كردند.

    ادبیات

در ديدار مرادي كرماني با استادان زبان فارسي مطرح شد
مرادي كرماني هم اثر سفارشي دارد!

هوش�نگ مرادي كرماني، داستان نويس پيشكس�وت و مطرح كشورمان 
در يك جلس�ه ادبي اذع�ان كرد كه او هم اثر سفارش�ي نوش�ته اس�ت و 
گف�ت: براي من نوش�تن ي�ك اثر سفارش�ي در ابتدا بس�يار س�خت بود. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي بنیاد سعدي، استادان زبان فارسي 
خارجي كه در دوره بلندمدت تربیت مدرس بنیاد سعدي شركت كرده اند، ضمن 

بازديد از باغ كتاب تهران با هوشنگ مرادي كرماني ديدار كردند. 
در اين ديدار كه ضمن آن كتاب دو زبانه فارس��ي- فرانسوي »به رنگ زندگي« 
رونمايي شد، هوشنگ مرادي كرماني كه داستان كوتاه »جنگل« از وي نیز در اين 
اثر حضور دارد، گفت: براساس تجربه من داستان كوتاه براي غیرفارسي زباني كه 
زبان فارسي را ياد مي گیرد، اثرگذارتر است و اين نمونه از ادبیات، يعني داستان 

كوتاه اكنون در دنیا جاي خودش را پیدا كرده است. 
وي درخصوص اين كتاب كه مجموعه اي از داستان كوتاه معاصر از نويسندگان 
ايراني است، توضیح داد: كتاب »به رنگ زندگي« مانند دسته گلي است كه رنگ ها 
و بوهاي مختلف را گرد هم آورده اس��ت. به گفته نويسنده مجموعه »قصه هاي 
مجید« داستان هاي كوتاهي كه نماينده فرهنگ مردم ايران هستند، جذابیت و 
اصالت بیشتري نسبت به ديگر داستان هاي ايراني دارند كه در سبك هاي مختلف 
ادبي مانند پست مدرن نوشته شده اند. وي افزود: داستان »جنگل« نخستین اثر 
سفارشي من بود. قرار بود كتابي در مورد صلح نوشته شود و از من نیز خواسته شد 
تا داستاني درباره جنگ بنويسم. براي من نوشتن يك اثر سفارشي در ابتدا بسیار 
سخت بود. ولي خاطره اي كه پسرعمويم از يكي از رزمندگان دوران جنگ تعريف 

كرد، باعث شد تا اين داستان شكل بگیرد.

    خبر

به بهانه شهادت مجاهد و فعال فرهنگي 
فقيد افغانستاني مطرح شد 

 وحيد جليلي: سيد عليشاه 
چمران افغانستان بود

دكتر س�يد محمد عليش�اه موس�وي گردي�زي چند روز 
پي�ش در جري�ان ي�ك حمل�ه تروريس�تي در مس�جد 
صاحب  الزمان )ع�ج( در منطق�ه خواجه حس�ن گرديز به 
ش�هادت رس�يد. وحيد جليلي او را جهان وط�ن عصر ما 
مي داند و از او به عن�وان چمران افغانس�تان ياد مي كند. 
جلیلي در اين ب��اره به مهر مي گويد: ش��هید دكتر موس��وي 
گرديزي به معناي واقعي كلمه عنصر برجسته و مثال زدني در 
امت اسلامي است كه مي تواند الگويي مفید براي همه ما باشد. 
شما به سوابق او كه نگاه مي كنید، مي بینید هم سابقه حضور در 
دفاع مقدس ايران را دارند و در عملیات هاي مختلف و مناطق 
زيادي، از فكه تا شلمچه حضور داشته و هم در جبهه هاي جهاد 
علیه تجاوز شوروي به افغانستان حضوري فعال داشته است و 
حتي در هنگام شهادت، تیري كه در زمان جهاد افغانستان از 
نیروهاي ش��وروي خورده بود، همچنان در گردنش��ان بود.او 
همچنین بعد از اشغال افغانستان به دست نیروهاي امريكايي 
اسیر مي شود و به مدت 40 ماه در ش��رايطي بسیار سخت در 
زندان هاي بگرام و گوانتانامو رنج اسارت را تحمل مي كنند و از 
همه اينها مهم تر اينكه به عنوان يك عنصر فرهنگي همواره در 
جامعه حضوري فعال داشته اند. بنابراين تمام عمر اين مجاهد 

مخلص، به مبارزه و جهاد گذشته است. 
وی می گويد: ريشه گمنام ماندن و معرفي نشدن سید علیشاه را 
در فرهنگ و رسانه  و مقصر اصلي را اهالي رسانه و فرهنگ و هنر 
كشور مي دانم. واقعیت اين است كه در اين زمینه فرهنگسازي 
درستي نش��ده اس��ت و بهترين مثالش همین شهید موسوي 
گرديزي و امثال اين ش��هید گرانقدر هس��تند. ما چند نفر از 
شهیدان افغانس��تاني دفاع مقدس را مي شناسیم؟ چند نفر از 
مردم ما نام شهید عبدالرحیم جمشیدي يا شهید رجب غلامي 
را شنیده اند؛ ش��هداي گرانقدري كه در دفاع مقدس در كنار و 
دوشادوش برادران ايراني ش��ان براي دفاع از ايران جنگیدند و 

امروز هیچ يادي از آنها نیست. 
اين مسائل و كوچكتر از اين ها هم در جامعه ما طرح نشده است 
و به نظر من اگر قرار اس��ت اتفاقي بیفتد بايد وحدتي در حوزه 
نخبگان و در بین اهل فرهنگ ما ايجاد شود و اتفاقاتي در اين 

عرصه رخ دهد. 
شما در همین يكي، دو قرن اخیر امت اسلامي مشاهده مي كنید 
ابتدا افرادي مثل سیدجمال الدين اسد آبادي يا اقبال لاهوري، 
كساني بودند كه علم وحدت و جهان وطني اسلامي و اخوت در 
بین آحاد امت اسلامي را بلند كردند. اين افراد نیروهاي سیاسي 
نبودند، نیروهاي فكري و فرهنگي و هنري بودند. كساني بودند 

كه تولید فكر و هنر مي كردند. 
جلیلی می گويد: سید علیشاه در سال هاي اخیر هم در منطقه 
پكتیا فعالیت هاي مؤث��ري در حوزه هاي فرهنگي و اجتماعي 
انجام مي داد و چهره بسیار محبوبي نزد مردم آن منطقه اعم 
از شیعیان و اهل س��نت بود. خدمات پزش��كي او براي مردم 
هم برجس��ته بود و از اين نظر هم منشأ خیر بود. بدين ترتیب 
مي توانم بگويم كه او به معناي واقعي كلمه مريد و تربیت شده 
مكتب امام خمیني)ره( و تحت تأثیر انقلاب اسلامي و ملتزم به 
اسلام ناب بود. من اگر بخواهم تعبیري درباره اين شهید به كار 
ببرم، مي توانم او را به عنوان »چمران افغانس��تان« نامگذاري 
كنم، چون جامع بین سه ويژگي بود كه در شهید چمران هم به 

حد اعلا يافته مي شد: »علم«، »جهاد« و »خدمت«. 
از اين نظر شباهت زيادي بین شهید موسوي گرديزي و شهید 
چمران وجود دارد و موقعیت ايش��ان با ش��هید چمران كاملًا 
مشابه است. او هم در مسیر علم، پزشكي حاذق بودند و مراتب 
علم پزشكي را تا بالاترين سطوح با موفقیت طي كرده بودند. 
هم در حوزه جهاد بسیار شجاعانه و جس��ورانه در جبهه هاي 
مختلف جهاد ش��ركت كردند و خود را منحص��ر به جهاد در 
سرزمین خودشان نكردند و هم اينكه در عرصه خدمتگزاري به 
مردم مي بینیم كه شهید دكتر موسي گرديزي همیشه در خط 

مقدم خدمت به مردم قرار دارند.

علي موحد     دریچه


